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gang med en nærmere undersøgelse af af- 
skrivningsreglernes virkninger og skal også 
se på, om der har fundet misbrug sted. 

Der er imidlertid visse områder, hvor det 
allerede nu kan slås fast, at der er grund til at 
søge en vis stramning tilvejebragt. Heri 
er jeg blevet bestyrket ved samtaler med de 
folk, der har med disse ting at gøre til 
daglig. 

Jeg tænker f. eks. på reglen om, at der 
kan foretages afskrivning for et helt år, 
uanset på hvilket tidspunkt i året det på- 
gældende aktiv er anskaffet. Erfaringerne 
har vist, at dette forhold i mange tilfælde 
har bevæget erhvervsdrivende til at fore- 
tage nyanskaffelser tidligere end nødvendigt, 
de såkaldte 홢statuskøb". Her er der utvivl- 
somt behov for en vis begrænsning. 

Jeg kan også nævne, at det er et spørgs- 
mål, om der er tilstrækkeligt grundlag 
for så store begyndelsesafskrivninger på 
driftsbygninger, som de gældende regler 
giver adgang til. Jeg tænker på bestemmelsen 
om, at 40 pot. af anskaffelsessummen kan 
afskrives ekstra over så kort en periode 
som 4 år. Her findes sikkert en af årsagerne 
til, at, byboere i de senere år har fundet 
det så attraktivt at købe landejendomme. 

Vi vil i regeringen overveje begræns- 
ninger på disse og måske andre områder, 
men jeg vil gerne understrege, at vi herved 
vil have for øje, at det naturligvis ikke må 
gå ud over legitime erhvervsfremmende 
formål. 

Jeg skal hermed anbefale også dette 
lovforslag til en hurtig og velvillig behand- 
ling i det høje ting. 

Jeg skal endelig for det høje ting fremsætte 
forslag til lov om ændring af lov om beskat- 
ningen af rentefor sikringer m. v. 

Det er hensigten med lovforslaget med øje- 
blikkelig virkning at standse de skatte- 
mæssige misbrug af indekskontrakter, der 
oprettes på opsparingsbasis i pengeinsti- 
tutterne. Fra forskellig side har der været 
rejst kritik af de beskatningsregler, der gæl- 
der ved ophævelse af indekskontrakterne. 
Hr. Holger Eriksen rejste således sidste 
vinter spørgsmålet her i folketinget, og jeg 
gav i den anledning tilsagn om et lovgiv- 
ningsinitiativ. 

Efter de gældende regler er de årlige 

indbetalinger til indekskontrakterne fuldt 
fradragsberettigede ved opgørelsen af den 
skattepligtige indkomst. Til gengæld skal 
de løbende udbetalinger, som interessenten 
har ret til at få ifølge kontrakten fra sit 
67. år, indkomstbeskattes. 

Der er imidlertid fri adgang til når som 
helst at ophæve indekskontrakterne, og 
ved sådan ophævelse skal der svares en 
afgift på 25 pet. af det udbetalte beløb. 

Udnyttelse af indekskontrakter i skatte- 
tænkningsøjemed vil navnlig kunne fore- 
komme hos skatteydere med indtægter over 
proportionalskattegrænsen. Sådanne skatte- 
ydere vil nemlig opnå en skattemæssig 
fordel yed at oprette og senere ophæve 
indekskontrakter mod betaling af 25 pct.- 
afgiften. Selv om man tager hensyn til 
skattefradragsretten, vil afgiften for disse 
skatteydere ikke modsvare værdien af 
fradragsretten for indbetalingerne. 

Skattemæssige misbrug af bestemmelserne 
i renteforsikringsloven kan også forekomme 
på andre områder end det, der nu foreslås 
lovgivet om. Jeg tænker her særlig på rate- 
forsikringer og kapitalpensionsordninger. 
Det er hensigten også at sætte en stopper 
for disse misbrug i forbindelse med en senere 
almindelig reform af renteforsikringsloven, 
Det mest presserende er imidlertid at få 
misbrugene bragt til ophør med omgående 
virkning på det område, der har frembudt 
særlig fristelse til skattetænkning, nemlig 
indekskontrakter på opsparingsbasis. 

Dette formål søges i lovforslaget opnået 
ved at lade de skattemæssige fordele, som 
en skatteyder har haft ved oprettelse af en 
indekskontrakt, bortfalde, såfremt han op- 
hæver kontrakten inden 2 år efter udløbet 
af oprettelsesåret. De fordele, der er tale 
om, er fradragsretten for stedfundne ind- 
betalinger, indkomstskattefriheden for ren- 
ter, der er tilskrevet en indekskonto inden 
ophævelsen, samt formueskattefriheden for 
kontoens indestående. 

Til gengæld skal der så naturligvis ikke 
svares 25 pet. afgift ved ophævelsen af 
kontoen. 

Efter forslaget vil den pågældende skatte- 
yder således ved efterreguleringen blive 
stillet, som om indekskontrakten slet ikke 
var blevet oprettet, og tilskyndelsen til at 
benytte sådanne kontrakter med skatte- 
tænkning for øje vil dermed, være fjernet. 
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De nye regler vil finde anvendelse på 

indekskontrakter, der er 1 oprettet efter 
den 1. januar 1966, og vil således få virk- 
ning fra og med skatteåret 1967-68: 

Med disse bemærkninger skal jeg anbefale 
lovforslaget til en hurtig og velvillig be- 
handling i det høje ting. 

Den fungerende udenrigsminister (J. O. 
Krag): Hermed har jeg den ære for det høje 
folketing at fremsætte forslag til folketings- 
beslutning om Danmarks ratifikation af den 
på De Forenede Nationers 20. generalforsam- 
ling vedtagne ændring af artikel109, stlel. 1, i 
De Forenede Nationers pagt af 26. juni 1945. 

. Ændringen vil medføre en forøgelse af det 
sikkerhedsrådsflertal, der kræves til indkal- 
delse af en generalkonference til en revision 
af pagten, fra 7 til 9 stemmer. 

Jeg tillader mig vedrørende ændringens 
ordlyd at henvise til forslaget med bemærk- 
ninger, idet jeg gerne vil fremhæve, at en 
modifikation af artikel 109, stk. 1, er én 
logisk følge af, at pagtens artikel 23 og 27 
vedrørende sikkerhedsrådets medlemstal og 
afstemningsregler er blevet ændret på an- 
befaling af 18. generalforsamling, som imid- 
lertid i sin tid overså denne konsekvens af 
ændringerne af artikel 23 og 27. 

Den forestående ændring i pagtens arti- 
kel 109, stk. 1, kræver, at 2/3 af FNs med- 
lemsstater, herunder alle de faste medlem- 
mer af sikkerhedsrådet, ratificerer ændrin- 
gerne. Indtil i dag er udenrigsministeriet i 
besiddelse af oplysninger om, at 37 lande 
har ratificeret ændringen, herunder af de 
fem faste sikkerhedsrådsmedlemmer Kina 
og Sovjetunionen. 

Idet jeg i øvrigt tillader mig at henvise 
til bemærkningerne til det fremsatte forslag, 
anbefaler jeg det hermed til det høje tings 
velvillige behandling. 

Den, første sag på dagsordenen var: 

Spørgsmål til ministrene. 

Af Knud Bro til justitsministeren: 
홢Vil ministeren nedsætte en kommis- 

sion til forberedelse af en transplanta- 
tionslov og i samvirke med indenrigs- 

ministeriet søge skabt en afklaring af 
de spørgsmål, der knytter sig hertil? 
Vil ministeren endvidere søge arbejdet 
med en revision af ligsynsloven fremskyn- 
det mest muligt?" 

Knud Bro: Der er med de nyretranspla-" 
tioner, der er foretaget på Århus kommune- 
I hospital og andre steder, brudt nye veje i 
lægevidenskaben og er givet liv til men- 
nesker, der ellers ikke havde kunnet reddes. 
Det spørgsmål er nu blevet rejst, om lov- 
givningen er sådan, at . den støtter lægernes 
arbejde, eller om den direkte forhindrer, at 
en ny metode som transplantationsmetoden 
kan benyttes. De krav, ligsynsloven, som 
er fra 1871, stiller med hensyn til døds- 
kriterier, synes at hindre arbejdet med 
transplantationer. Der er herved opstået en 
meget belastende situation såvel for læger 
som for sygeplejersker, såvél for deres 
arbejde som for deres samvittighed. Også 
patienter og pårørende er i en situation, der 
af indlysende grunde kræver en hurtig af- 
klaring. Der er niennesker, for hvem svar 
på de spørgsmål, der nu er rejst, er livs- 
vigtige. 

I andre lande, bl. a. Sverige, har man af- 
klaret spørgsmålet om transplantationer og 
givet klare retningslinjer for dette arbejde. 
Det er således kendt, at man både i Sverige 
og i andre lande foretager transplantationer 
fra døde umiddelbart efter, at døden er 
indtrådt. Jeg spørger derfor ministeren, om 
han agter at nedsætte en kommission, der 
홢 så hurtigt, som det overhovedet er muligt 
홢 kan afklare de rejste spørgsmål og åbne 
adgang for en transplantationslov, som 
giver lægerne mulighed for at bevare liv, 
hvor det ellers ikke ville være muligt. 

Til afklaring af det ansvar, som påhviler 
folketinget i denne sag, vil jeg henvende 
mig til formanden og bede om, at det ud- 
valg, der ér nedsat til kontakt mellem viden- 
skab, forskning og folketing, vil rejse dette 
spørgsmål, så man kan få en baggrund at 
'drøfte det på. 

Justitsministeren (K. Axel Nielsen): Både 
justitsministeriet og indenrigsministeriet hai 
naturligvis nøje fulgt den offentlige debat, 
der i den seneste tid har været om proble- 
merne omkring transplantation af væv fra 


